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       مدنی زاده در دیدار نمایندگان بخش خصوصی تاکید کرد که خروج دولت از بنگاه داری اولویت اصلی او در دوران فعالیت 
در وزارت اقتصاد خواهد بود.

 شنبه 28 تیر 1404، 23  محرم 1447 ، 19 جولای 2025، شماره 4748

وزیر اقتصاد :وزیر اقتصاد :

گروه اقتصادی -      نشســت شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی با حضور علی مدنی زاده، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 

اتاق بازرگانی ایران برگزار شد.
 در این نشست اعضای پارلمان بخش خصوصی و نمایندگان دولت 
چهاردهم، موضوعات روز اقتصادی در کشور را مورد بررسی قرار 
دادند. حاضران در این جلســه پس از این نشست اظهار امیدواری 

کردند همکاری بخش خصوصی و دولت در آینده تقویت شود.
 همچنین مدنی زاده در دیدار نمایندگان بخش خصوصی تاکید کرد 
که خروج دولت از بنگاه داری اولویت اصلی او در دوران فعالیت در 

وزارت اقتصاد خواهد بود.
 او تصریــح کرد کــه در دوران وزارت خود، علاوه بر اینکه فرآیند 
واگذاری مالکیت بنگاه های دولتی به مردم را دنبال خواهد کرد، بلکه 
مدیریت این نهاد ها را نیز در اختیار »بخش خصوصی واقعی« قرار 
خواهد داد؛ برنامه ای که با استقبال اعضای پارلمان بخش خصوصی 

مواجه شد.
 برنامه اصلی وزیر

علی مدنی زاده، وزیر اقتصاد در ابتدای نشست شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی، در تشریح خسارت های ناشی از جنگ 
اخیر، علاوه بر خسارت های جانی و خسارت های مستقیم به منازل 
مسکونی و اماکن عمومی، به هزینه هایی اشاره کرد که به بنگاه های 
اقتصادی به خاطر کاهش سطح فعالیت های اقتصادی در دوره جنگ 
وارد آمده اســت و گفت: این وضعیت موج کاهش تقاضا و همین 
طور عرضه را در کشــور ایجاد کرد که می توان در آن یک حرکت 
دومینویی را مشــاهده کرد که اگر تدبیری نشود، این بحران ممکن 

است ادامه پیدا کند.
 او به تصویب و ابلاغ بسته های حمایتی دولت برای »صنایع بزرگ«، 
»صنایع کوچک و متوسط« و »اصناف« در حوزه های مختلف اشاره 
و ابراز امیدواری کرد: خسارت هایی که به صنایع وارد شده است با 

اجرای بسته های حمایتی، به تدریج از بین می رود.
  وزیــر امور اقتصــادی و دارایی درباره اولویت برنامه خود در این 
وزارتخانه، تاکید کرد: برنامه شــماره یک من، کاهش تصدی گری 
دولت و توسعه بخش خصوصی واقعی و افزایش نقش و مشارکت 

مردم در اقتصاد است.
 او افــزود: در دوره جــاری وزارت امور اقتصــادی و دارایی، آنچه 
به صورت جدی دنبال می شــود، توســعه بخــش خصوصی و 
خصوصی ســازی واقعی اســت، به این معنا که دولت و نهاد های 
عمومی دست از فعالیت های اقتصادی بردارند و نه تنها مالکیت بلکه 
مدیریت ها را هم واگذار کنیم تا بخش خصوصی بتواند توسعه پیدا 

کند.
 همچنین مدنی زاده توجه به افزایش سطح درآمد های ارزی و ایجاد 
تعادل بین مصرف و تامین را مورد توجه قرار داد و گفت: قیمت تنها 
شاخص برای رسیدن به تعادل است. این اصل را نمی توانیم حذف 
کنیم. چراکه در سیاســتگذاری کلان اقتصاد این اصل را نپذیرفتیم، 

شرایط جاری را شاهد هستیم.
 این اصل را فقط وزارت اقتصاد نباید بپذیرد بلکه بدنه تصمیم گیر باید 
قبول کند. پس بخش خصوصی باید سیاستگذاری دقیق و صحیح 

را مطالبه کند.
 پیشنهاد بخش خصوصی به دولت

در ادامه صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران و دبیر شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نیز با تسلیت شهادت تعدادی 
از مردم، فرماندهان و دانشــمندان بزرگ کشور در جنگ تحمیلی 
اخیر، حضور و مشارکت بخش خصوصی در هدایت و تنظیم جریان 
تولید و توزیع در شــرایط جنگی را حضوری مسوولانه، منسجم و 
قابل تقدیر دانست و گفت: در کنار همه سختی ها، ملت ایران با نشان 
دادن همدلی و انسجام ملی در عمل به خلق جلوه هایی زیبا پرداختند 
و در کنار برنامه های دولت و سیاست های مسوولان نظام، حماسه 

آفریدند.
 حســن زاده افزود: کار های بسیار شایسته ای را در جامعه به عنوان 
وفاق ملی و تعامل و همکاری بین مردم شاهد بودیم که نشان دهنده 
میهن دوستی و عرق ملی در این شرایط سخت بود تا معیشت مردم 

در شرایط جنگی دچار آسیب و چالش نشود.
 در بخش دیگری از این نشست کیوان کاشفی، عضو هیات رئیسه اتاق 
بازرگانی ایران نیز بر اجرایی شدن مصوبات شورای گفت و گو که با 
حضور نمایندگان قوای سه گانه برگزار می شود، تاکید کرد و گفت: 
انتظــار می رود موردی که در شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی تصویب می شــود، مورد توجه و اعتنا قرار گیرد. کاشفی 
به وزیر امور اقتصادی و دارایی پیشــنهاد کرد: در سفر های استانی، 
برگزاری یک جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
استانی را برنامه ریزی کنند تا وزیر بتواند رسیدگی ویژه ای به مسائل 

استان ها داشته باشد.
 کاهش زمان ثبت سفارش

در ادامه این نشست، غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهادکشاورزی 
تخصیص به موقع ارز را ضروری دانست و گفت: با تصمیم سران 
قوا کاهش زمان ثبت سفارش نهایی شده است. مسیر های جدید در 

تامین کالا را در دستورکار قرار دادیم.
  همچنین باید میزان خرید ها را افزایش دهیم که البته بخشی از آن انجام 

شده است. در واقع ثبت سفارش ها و میزان واردات نهاده ها باید دقیق 
و منطبق با نیاز داخل و توان انبارداری در کشور باشد.

 او خاطرنشــان کــرد: مسیر واردات در تامین کالا های اســاسی را 
نمی توان یک شــبه اصلاح کرد، از طرفی فرآیند اصلاحات مدتی 
است که شروع شده و ادامه دارد. آنچه اهمیت دارد این است که باید 

به اندازه نیاز داخل، واردات صورت گیرد.
 نمی توان ثبت ســفارش ها را باز گذاشت تا یک کالای خاص بیش 
از نیاز وارد کشور است. از طرف دیگر کاهش هزینه ها، هدف اصلی 
است؛ هر چند کشور با محدودیت هایی مواجه است. با این حال در 
تلاشیم با یافتن راهکار های منطقی جلو رویم و با مشــورت بخش 

خصوصی با مشکلات مواجه می شویم.
 بخش خصوصی حمایت می شود؟

در این میان باید به این نکته اشاره کرد که فعالان بخش خصوصی از 
صحبت های سکان دار جدید وزارت اقتصاد مبنی بر حمایت بخش 
خصوصی و برنامه های جدی خصوصی ســازی، استقبال کردند. 
فعالان اقتصادی عنوان می کنند که انتظارات آنها تنها به حل مسائل 
موجود با ابتکار و نوآوری محدود است، در غیر این صورت به نظر 

می رسد مشکلات موجود ادامه دار خواهد بود.
 عبدالله مهاجر دارابی، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران به مسائل 
مطرح شده در این نشست اشاره کرد و گفت: در جلسه ای که برگزار 
شد، دو موضوع اصلی در دستور کار قرار گرفت که هر دو در حوزه 
محیط کسب وکار بودند. یکی از آن موضوعات مرتبط با تامین دارو 
و دیگری درباره نهاد های دامی بود که با حضور وزیر جهادکشاورزی 

به آن پرداخته شد. 
 او ادامه داد: یکی از مسائل مهمی که در این جلسه به آن پرداخته شد، 
مساله تخصیص ارز بود. در واقع در پرداخت ارز، مشکلاتی به وجود 
آمده بود و حتی برخی گزارش ها حاکی از آن بود که در بازه سه الی 
چهار ماه، پرداخت ها عقب افتاده بود. در نهایت، نتیجه ای حاصل شد 
مبنی بر اینکه دولت بتواند در راســتای وظایف خود، اقدامات لازم 

را به انجام برساند.
 مهاجر دارابی توضیح داد: موضوع بعدی، صحبت های اثرگذار وزیر 
اقتصاد درباره بسته های حمایتی بود. در پی اتفاقات ناشی از جنگ 
و مســائلی که به تبع آن ایجاد شــد، این موضوع مورد بررسی قرار 
گرفت و مصوبه قابل قبولی نیز صادر شــد که در آینده جزئیات آن 

مشخص می شود.
  از منظر بخش خصوصی این کمک با تمدید یک یا دو ماهه بسته، 
با توجه به شرایط جنگی، کافی به نظر نمی رسید، اما قرار بر این شد 
که هم بخش خصوصی و هم دولت در راستای عبور از بحران فعلی 

به یکدیگر کمک کنند. در این زمینه نیز صحبت های مثبتی صورت 
گرفت و تصمیمات موثری گرفته شــد که برای اجرایی شدن آنها 

دستورات لازم از سوی وزیر صادر شد.
  بر این اساس برای اجرای طرح بسته حمایتی صنایع، استانداران به 
عنوان نمایندگان دولت وارد عمل می شوند و به نظر می رسد اثرات 

منفی ناشی از جنگ نیز به زودی برطرف خواهد شد.
 این عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران درباره دیدگاه وزیر اقتصاد 
در سیاستگذاری گفت: اظهارات مدنی زاده نشان دهنده نگاه جدی او 
برای حمایت بخش خصوصی بود. از صحبت ها چنین برداشت شد 
کــه هرچه همکاری بهتری بین دولت و بخش خصوصی صورت 

گیرد، وضعیت بهتری برای سفره مردم ایجاد خواهد داشت.
  بــه همین دلیل، می توان گفت که وزیر اقتصاد در این حوزه بسیار 

جدی است.
  مهاجر دارابی گفت: توقع بخش خصوصی هم از وزیر این است که 
وقتی مسوولیت را به عهده می گیرد، بتواند مسائل موجود را حل کند؛ 
نه اینکه صرفا به وضع موجود ادامه دهد. انتظار این است که نوآوری 

و ابتکار به کار گرفته شود تا بحران ها حل شوند.
  البته برخی مسائل مستقیما به بانک مرکزی بازمی گردد، اما در برخی 
حوزه ها که مسوولیت مستقیم با وزیر اقتصاد است، انتظار می رود با 

دقت و جدیت بیشتری عمل شود.
 مسائل فراتر از افراد

بــرخی از فعالان بخش خصوصی با وجود تاکید بر تقویت بخش 
خصوصی، بر این باورند که بحران های موجود کشور با ورود افراد 
مختلف برطرف نخواهد شد و نیازمند تصمیمات زنجیره ای در کشور 
اســت. علاوه بر آن، در نشستی که با حضور مدنی زاده برگزار شد، 
فعالان بخش خصوصی بر همکاری سه جانبه اتاق بازرگانی ایران، 

دولت و مجلس تاکید کردند.
 در این باره، کیوان کاشــفی، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران، 
با اشاره به اینکه در ابتدای جلسه به بسته حمایتی وزارت صمت از 
صنایع پرداخته شد، گفت: دستور جلسه اصلی، بحث تامین مشکل 
واردکنندگان کالا های اساسی بود که عمدتا به واردات نهاده های دامی 

برای تولید مربوط می شد.
  در این زمینه، مشــکلاتی وجود داشت که واردکنندگان نهاده های 
دامی در جلسه مطرح کردند. تقریباً می توان گفت سه مشکل اساسی 

مطرح شد. نخستین مشکل تخصیص ارز بود که با تاخیر و طولانی 
شدن زمان تخصیص همراه بود.

 او ادامه داد: دومین مشکل به نحوه عملکرد و مقررات جهادکشاورزی 
در واردات مربوط شد. در این میان مطرح شد که واردات باید توسط 
واحد های تولیدی که در این حوزه فعال هســتند انجام شــود و نه 
توسط تجار. درباره این موضوع نظرات متفاوتی وجود داشت و لازم 
بود سیاستگذاری مشخصی از سوی جهادکشاورزی صورت گیرد.

 کاشــفی افزود: سومین مشــکل مربوط به آزمایش های طولانی و 
پرهزینه ای بود که نهاده ها باید در دامپزشکی و استاندارد طی کنند.

  این فرآیند ها بسیار زمان بر و هزینه بر است. اعتراض واردکنندگان این 
بود که چرا دو نهاد دولتی به صورت موازی یک کالا را بررسی می کنند 
و چرا این دو فرآیند تجمیع نمی شود تا هزینه ها کاهش یافته و زمان 
صرفه جویی شود. بانک مرکزی وعده داد که سرعت تخصیص ارز 
را افزایش داده و تا پایان شهریور ماه بدهی های باقی مانده را تسویه 

کند تا مشکلی در این زمینه پیش نیاید.
 این عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی توضیح داد: زاویه نگاه وزیر 
نسبت به بخش خصوصی و دولت نیز قابل توجه است. مدنی زاده 
که خود تحصیل کرده علم اقتصاد اســت، توجه ویژه ای به تقویت 

بخش خصوصی دارد.
  تجربه جنگ ۱۲روزه نشان داد که هر چرخه ای که در اختیار بخش 
خصوصی بود، به خوبی کار خود را انجام داد و دچار مشکل نشد. 
این نشان دهنده آن است که هرچه بخش خصوصی تقویت شود، هم 
در بحران ها و هم در امور روزمره، آرامش بیشتری به وجود می آید و 

دولت می تواند با تمرکز بر مسائل کلان تر به پیش برود.
 او بیان کرد: وزیر تاکید داشت که مسائل باید به شکل علمی و ریشه ای 
حل شود، به طوری که مشکلات فعلی تا سال آینده با بررسی ریشه ای 
حل شود. نکته مهم دیگر، همکاری مشترک مجلس، اتاق بازرگانی و 

دولت و ضرورت همکاری آنها با یکدیگر مطرح شد.
  کاشفی در پایان تاکید کرد: در نهایت باید به این نکته اشاره کرد که 
حل مشکلات فراتر از افراد است و نباید انتظار داشت با ورود یک 
شــخص مسائل به نوبت حل شود. در واقع حل مشکلات نیازمند 
زنجیره تصمیمات هماهنگ است. وزیر می تواند نقش تسهیل گر و 
سرعت دهنده به اصلاحات باشد، اما تحقق کامل این اهداف نیازمند 

همکاری همه جانبه است.

خروج دولت از بنگاه داری اولویت اصلی 
در وزارت اقتصاد است

گــروه اقتصادی -     وقتی هــزاران جوان برای 
گرفتن یک وام ســاده ازدواج یا فرزندآوری، باید 
ماه هــا در صف بایســتند و ضامن بیاورند و تعهد 
بدهند، وعده شفاف سازی از سوی فرزین هم مثل 
بسیاری از وعده های دیگر، تنها یک تیتر تبلیغاتی 

بود که فراموش شد!
درحالی که هــزاران جوان ایرانی ماه هاســت در 
صف هــای طولانی بانک ها منتظــر دریافت وام 
ازدواج، ودیعه مســکن و فرزندآوری هســتند، 
بانک مرکزی در پشت درهای بسته، مسیر اعطای 
تســهیلات به کارکنان خودش را بی وقفه هموار 
کرده اســت! جالب تر آنکه هیچ کس هم نمی داند 
دقیقاً چه مقدار وام، با چه شــرایطی، به چه کسانی 
طی این ســال ها پرداخت شده است! شفافیت؟ 

فعلًا خبری نیست.
ســایت رســمی بانک مرکزی بخــشی با عنوان 
»تســهیلات پرداختی به کارکنان بانک ها« دارد، اما 
جای خالی اطلاعات مربوط به خودِ بانک مرکزی 
و شــرکت های تابعه اش در آن، حسابی توی ذوق 
می زند. این در حالی اســت که مردم، قانون گذاران 
و حتی رســانه ها بارها خواستار انتشار شفاف این 

اطلاعات شده اند.
یادمــان نرفته که تیرماه ۱۴۰۲، محمدرضا فرزین، 
رئیــس کل بانــک مرکزی، مقابــل دوربین های 
صداوسیما وعده داد که آمار وام های پرداخت شده 
به کارکنان بانک مرکزی منتشر خواهد شد. اما حالا، 
با گذشت بیش از دو سال از آن وعده، نه تنها خبری 
از گزارش نیست، بلکه رویکرد بانک مرکزی بیشتر 
شبیه قفل کردن درهای اطلاعاتی اش به روی مردم 

شده.
ماجرا فقط به وام ها ختم نمی شود. جدول نرخ تورم 
روی سایت بانک مرکزی آخرین بار اسفند ۱۴۰۱ 
به روزرســانی شــده و بعد از آن، سکوت مطلق. 
داده های حیاتی مانند جزئیات نقدینگی، پایه پولی 
و ســپرده های بانکی هم آخرین بار در بهمن سال 

گذشته منتشر شده و دیگر هیچ!
بانــک مرکــزی البتــه در همان ســال ۱۴۰۲، از 
تســهیلاتی به ارزش ۹۱ هزار میلیارد تومان برای 

کارکنان سایر بانک ها پرده برداشت، اما وقتی نوبت 
به شفاف ســازی درباره کارکنــان خودش رسید، 

ناگهان سکوت کرد!
ســکوت سنگین بانک مرکزی در این باره، حالا به 
یکی از نقاط تاریک سیاســت گذاری اقتصادی و 
بانکی بدل شده. از یک سو، دولتی ها دم از شفافیت 
می زنند و از ســوی دیگر، رئیس کل بانک مرکزی 
هنوز وعده ســاده ای مثل انتشار یک جدول اکسل 

را هم محقق نکرده است!
در چنین فضــایی، اعتماد مردم به نظام بانکی زیر 
سوال می رود. آن هم در حالی که بسیاری از جوانان 
برای گرفتن چند ده میلیــون تومان وام ازدواج یا 
ودیعه مســکن، باید از هفت خان اداری و بانکی 
عبــور کنند، درحالی که مدیــران و کارکنان بانک 
مرکزی، بی سروصدا و بدون شفاف سازی، وام های 

کلان دریافت می کنند.
آقای فرزین! وعده تان را فراموش کرده اید؟ مردم نه 
حافظه شان ضعیف است، نه توقع غیرواقعی دارند. 
فقط می خواهند بدانند آیا در نظام بانکی، همه با یک 
چوب سنجیده می شوند یا برخی ها »خودی« اند و 

مصون از صف و سقف و شفافیت؟
لطفاً پیش از آن که دیر شود، به وعده ها عمل کنید. 
اعتماد، سرمایه ای ســت که وقتی از بین رفت، به 

سختی بازمی گردد.

وعده شفاف سازی فرزین دو ساله شد؛

آقای رئیس کل؛ یادتان رفت؟

گــروه اقتصادی-     رئیس اتحادیه کســب  و کارهای 
مجازی با اشــاره به اینکــه در دوران کرونا و جنگ ۱۲ 
روزه، کسب و کارهای آنلاین بیشترین خدمات را ارائه 
دادند، از بی توجهی به این فعالان در شرایط بحرانی گلایه 
کرد. این فعال حوزه مجازی با اشــاره به اینکه ما هنوز 
نفهمیده ایم کت اینترنت تن کیست، یادآور شد: »با هر 
نهاد و مقامی که صحبت می کنیم، مخالف فیلترینگ است 
ولی در نهایت شاهد اختلال و بروز مشکل برای کسب و 

کارهای آنلاین هستیم.«
حیاتی ترین زیرســاخت مورد نیاز کســب و کارهای 
دیجیتال، اینترنت اســت و احســان چیت ساز، معاون 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی توســعه فاوا و اقتصاد 
دیجیتــال وزارت ارتباطات در نخســتین پنل همایش 
»اینترنت و آینده ایران« که با تمرکز بر »اقتصاد دیجیتال 
و آینده ایران« برگزار شد، سیاست وزارت ارتباطات را 
حمایت از اینترنت آزاد و بدون محدودیت برای عموم 
مردم دانســت و یادآور شــد: »این موضوع را با هدف 
توسعه کشور دنبال می  کنیم چراکه بدون سرمایه گذاری 

در عرصه اقتصاد دیجیتال، پلتفرم ها رشد نمی کنند.« 
چیت ســاز افزود: »آزادتر بودن اینترنت می  تواند برای 
رسیدن به هدفگذاری های برنامه هفتم توســعه و سهم 
۱۰ درصــدی اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی 

هم کمک کننده باشد.«
 معــاون وزیر ارتباطات با بیان اینکه هیچ یک از اهداف 
فیلترینگ محقق نشــده، آن را یک سیاســت شکست 
خورده خواند و گواه این امر را نیز استفاده 8۰ درصدی 
مردم از ابزار فیلترشــکن به منظور دور زدن فیلترینگ 
دانست؛ موضوعی که خود، دردسرهای فراوانی ایجاد 
کرده و هر گوشی هوشــمندی را عــملًا به یک زامبی 
تبدیل کرده که بدون فرمان گرفتن از کاربر، ممکن است 
حملاتDDOS  به زیرساخت های حیاتی کشور انجام 

دهند.«
چیت ساز موضوع جذب جاسوس از طریق فیلترشکن ها 
را نیز یکی دیگر از دردسرهای این ابزارها دانست که در 
نتیجه نگاه غلط به اینترنت و تجویز فیلترینگ برای آن، 

ایجاد شده است.
 وی همچنین با گلایه از آدرس های غلطی که در زمان های 
بروز مشکل به مردم داده می  شود، ازجمله پاک کردن یک 
اپ از روی گــوشی و جایگزینی آن با یک اپلیکیشــن 
دیگر گفت: »اپلیکیشن ها بسته به میزان دسترسی که کاربر 
به آن می  دهد، می  توانند به گالری، صدا یا فایل ها دست 
پیدا کنند. این حجــم اطلاعات غلط برای جامعه ای با 
حدود ۴ میلیون دانشــجو که به راحتی می  توانند درباره 
هر موضوعی تحقیق کنند، عجیب است.« چیت ساز ابراز 
امیدواری کرد بتوان با رشد آگاهی جامعه، به سمت اتخاذ 
سیاست هایی هوشمندتر رفت که زمینه ساز رشد اقتصاد 

دیجیتال شود.
80 درصد سرورها دست دوم هستند

معــاون وزیــر ارتباطات و رئیس شــرکت ارتباطات 
زیرساخت هم، با دفاع از اینترنت آزاد، موضوع مسدود 
شدن اینترنت به دلیل مقابله با حملات سایبری در دوره 
جنگ تحمیلی را درست ندانست و یادآور شد: »شرکت 
زیرساخت توانایی مقابله با چنین حملاتی را بدون نیاز 

به قطع اینترنت دارد.«
 وی البتــه تأکید کرد که مســئول تصمیم گیری درباره 
مسدودسازی اینترنت نیســت.اکبری در این رویداد، 
ایران را دارای آلوده ترین اینترنت دنیا دانست و با تأکید 
بر اینکه حملاتی هم از داخل به خارج می شود، از ثبت 
۵ هزار و ۷۰۰ حمله از خارج به داخل در ۲۴ ســاعت 
گذشــته خبر داد و افزود: »اکثر حملات خارجی از نوع 
DDOS  و سازمان دهی شده است و توسط یک گروه یا 

کشور مشخص اتفاق می افتد.«
 رئیس شرکت زیرساخت با اشاره به اینکه در بیشترین 
میزان با حجم ۴۰۰ گیگابایت بر ثانیه حمله ســایبری 
مواجه بوده ایم که ترافیک اینترنت کشور را تحت تأثیر 
قرار داد، از آسیب پذیری کشور و بالا رفتن افزایش خطر 
نفوذ به زنجیره تأمین به دلیل دست دوم بودن تجهیزات 
زیرساخت کشور خبر داد. اکبری با بیان اینکه در کشوری 
که ۷۰ تا 8۰ درصد ســرورها دست دوم وارد می شوند، 
آلوده سازی آنها کار سختی نیست، مهاجرت منابع انسانی، 
گستردگی نرم افزارهای ناامن و نبود سرویس های ابری را 

از عوامل اصلی آسیب پذیری دانست.
 معاون وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات همچنین 
تاکید کرد:» در دســترسی به اینترنت نیازمند بازتعریف 
ساختار تصمیم گیری  هستیم و هر نهادی که تصمیم به 
قطع اینترنت می گیرد باید پاسخگو باشد. قطع اینترنت، 
امری نیســت که بتوان به ســادگی از کنار آن گذشت. 
اینترنت و موبایل امروزه با طیف گسترده ای از خدمات و 
زیرساخت های حیاتی کشور درهم تنیده شده اند و قطع 
آن ها می تواند آسیب های بسیار جدی و گســترده ای به 

سیستم وارد کند.«
کلید خوردن اینترنت طبقاتی در مرکز ملی فضای 

مجازی
در فضــایی که دو معاون وزیر ارتباطات از سیاســت 
ارتباطــات مبنی بر اینترنت آزاد و بدون فیلتر برای همه 
مردم سخن گفتند، امیر سیاح، سرپرست معاونت تنظیم 

مقررات مرکز ملی فضای مجازی اما نظر دیگری دارد.
  وی با اعلام خبر آغاز فعالیت آزمایشی ســتاد تسهیل 
اقتصاد دیجیتــال، یکی از خروجی های این ســتاد را 
بازکردن IP برخی کســب  و کارها به منظور حمایت از 
توسعه اقتصاد دیجیتال و عملًا کلید زدن اینترنت طبقاتی 
دانست که این موضوع واکنش شرکت کنندگان در این 

رویداد را به دنبال داشت.
 وی درنهایت هم از برطرف شدن ۱۹۰ مشکل مرتبط با 
اینترنت و GPS توسط این ستاد در سه ماه گذشته خبر 
داد و یادآور شــد: »از این پس جلسات مستمر هفتگی 
با فعالان اقتصاد دیجیتال برگزار می  شــود که از نزدیک 
با مشــکلات اینترنت و... دست و پنجه نرم می  کنند نه 

کسانی که آتش بر بنزین می  ریزند.«
جایگاه رو به افول اقتصاد دیجیتال 

حامد بیدی، مدیرعامل کارزار اینترنت طبقاتی اما با انتقاد 
از اینترنت طبقاتی، اینترنت آزاد را حق 8۰ میلیون ایرانی 
دانســت و افزود: »یادمان باشــد که نمی توانیم با رانت 

اینترنت طبقاتی، مردم را ساکت کنیم.« 
 مــا در دهه 8۰ پلتفرم های کاربرمحور و وبلاگ هایی با 
اثرگذاری در دنیا داشــتیم، ولی حالا به جایی رسیده ایم 
که حتی در خاورمیانه جایگاهی نداریم.« این کارشناس 
یادآور شد: »درحالی که آمریکا ۲ سال قبل، ۲۵۰ میلیارد 
دلار جذب سرمایه خطرپذیر )VC(داشته که ۲۰ درصد 
آن خــارجی بــوده، میزان ســرمایه گذاری خطرپذیر 
عربســتان  ۲ میلیارد دلار و در ترکیه یک و نیم میلیارد 
دلاربوده، بیشترین سرمایه گذاری VC  در کشور ما ۱۰۰ 

میلیون دلار بوده است.«
 بیدی افزود: »با وجود همه مشکلات، ما رانت اینترنت 
طبقــاتی را نمی پذیریم و حتی بیــش از ۳۰ هزار نفر از 
اکوسیســتم استارتاپی، برنامه نویسان و... با امضای یک 
کارزار اعلام کرده انــد که حتی اگر اینترنت طبقاتی در 

اختیارشان قرار بگیرد، از آن استفاده نمی کنند. «
شکاف دیجیتالی جنسیتی با فیلترینگ کاهش 

نمی یابد
کتایون سپهری، مؤسس شتاب دهنده منش هم با اشاره به 
اینکه بخش عمده تلاش های او کمک به توانمندسازی 
زنان به ویژه زنان روســتایی در فضای آنلاین اســت، 
فیلترینگ و اختلالات اینترنــتی موجود را عامل بروز 
مشکلات متعدد برای ارتباط گرفتن این زنان با دیگران 
دانست و افزود: »با فیلترینگ، شکاف دیجیتالی جنسیتی 

در ایران کاهش نمی یابد.«
 این فعال حوزه فناوری با اشاره به مهاجرت های گسترده 

فعالان این بخش گفت: »امیدوارم تا زمان به نتیجه رسیدن 
گفت وگوها در نشســت های متعددی که دائم برگزار 
می شــود، کسی در کشور باقی مانده باشد.«وی با انتقاد 
از نــگاه امنیتی به اینترنت، تأکید کرد که در عین رعایت 
ملاحظات امنیتی، می توان از آسیب به کســب وکارها و 
مردم جلوگیری کرد. سپهری با اشاره به اینکه ما هنوز اندر 
خم انقلاب صنعتی سوم یعنی کامپیوتر و اینترنت باقی 
مانده ایم ولی در جهان شاهد انقلاب صنعتی چهارم یعنی 
هــوش مصنوعی و بیگ دیتا و انقلاب صنعتی پنجم با 
دیدگاهی انسان محور هستیم، گفت: »فضای کار امروز در 
جهان انسانی می خواهد که تاب آوری بالایی داشته باشد 
ولی مــا همه ابزارهای تاب آوری را از فعالان این بخش 
که در زیرمجموعه من بیشتر زنان هستند، می گیریم.« وی 
تنها راه را همراهی با اکوسیستم نوآوری  و اعتمادسازی و 

تغییر نگاه از نوع فیلترینگ به اینترنت دانست.
نمی دانیم کت اینترنت تن کیست!

رضا الفت نسب، رئیس اتحادیه کسب  و کارهای مجازی 
هم در این رویداد با اشاره به اینکه در دوران کرونا و جنگ 
۱۲ روزه، کسب و کارهای آنلاین بیشترین خدمات را 
ارائه دادند، از بی توجهی به این فعالان در شرایط بحرانی 
گلایه کرد. این فعال حوزه مجازی با اشــاره به اینکه ما 
هنوز نفهمیده ایم کت اینترنت تن کیست، یادآور شد: »با 
هر نهاد و مقامی که صحبت می کنیم، مخالف فیلترینگ 
است ولی در نهایت شاهد اختلال و بروز مشکل برای 

کسب و کارهای آنلاین هستیم.«
 الفت نســب با اشاره به اینکه بسیاری از کسب  و کارها 
هنــوز به ۵۰ درصد فــروش قبل از جنگ تحمیلی هم 
نرسیده اند، تأکید کرد: »ما جنگ با اسرائیل را تمام کردیم 
امــا جنگ با تصمیم های لحظه ای و مانع تراش ها ادامه 
دارد؛ موضوعی که در مسدودسازی درگاه های پرداخت 
پلتفرم های طلا شاهد بودیم.« وی البته تلویحاً از اینترنت 
اضطراری برای کســب و کارهای مجازی دفاع کرد که 
واکنش هایی به دنبال داشت.در پایان بر این موضوع تأکید 
شــد که تنها راهکار برای حل مشکل اقتصاد دیجیتال، 
شفاف سازی و گفت وگو است تا بتوان تصمیماتی برای 

امیدواری بیشتر و حال خوب مردم گرفت.

دانیم کُُت اینترنت  هنوز نمی 
 تن کُیست!


